

Études | **Studies**
sur le | **on the**
Contrat | ***Social***
social | ***Contract***

Actes du Colloque de Columbia
(29-31 mai 1987)
publiés et
présentés par

Proceedings of the
Columbia Symposium
(29-31 May 1987)
edited by

Guy Lafrance

Pensée libre, n^o 2

Association nord-américaine des études Jean-Jacques Rousseau
North American Association for the Study of Jean-Jacques Rousseau

Ottawa
1989

**Données de catalogage avant
publication (Canada)**

Vedette principale au titre:

**Etudes sur le Contrat social = Studies on
the Social contract**

(Pensée libre ; no 2)

Texte en français et en anglais.

Comprend des références bibliographiques.

ISBN 0-9693132-1-7

**1. Rousseau, Jean-Jacques, 1712-1778.
Contrat social--Congrès. I. Lafrance, Guy
II. Association nord-américaine des études
Jean-Jacques Rousseau. III. Titre: Studies
on the Social contract. IV. Collection.**

JC179.R9E88 1989 320'.01 C90-090062-8F

**Canadian Cataloguing in
Publication Data**

Main entry under title:

**Etudes sur le Contrat social = Studies on
the Social contract**

(Pensée libre ; no. 2)

Text in French and English.

Includes bibliographical references.

ISBN 0-9693132-1-7

**1. Rousseau, Jean-Jacques, 1712-1778.
Contrat social--Congresses. I. Lafrance,
Guy II. North American Association for
the Study of Jean-Jacques Rousseau. III.
Title: Studies on the Social contract. IV.
Series.**

JC179.R9E88 1989 320'.01 C90-090062-8F

Ouvrage publié grâce au concours de l'Association nord-américaine des études Jean-Jacques Rousseau et grâce à une subvention du Conseil de recherche en sciences humaines du Canada.

The publication of this volume was made possible by the co-operation of the North American Association for the Study of Jean-Jacques Rousseau and by a grant from the Social Sciences and Humanities Research Council of Canada.

© Association nord-américaine des études Jean-Jacques Rousseau / North American Association for the Study of Jean-Jacques Rousseau, 1989

ISBN 0-9693132-1-7

AVANT-PROPOS

Nous publions, dans ce second volume de la collection *Pensée libre*, les actes du colloque de l'Association nord-américaine des études Jean-Jacques Rousseau tenu à l'Université Columbia de New York les 29, 30 et 31 mai 1987.

Ce colloque, le sixième de l'Association, a été organisé par les professeurs Hilail Gildin et Howard Cell. Le colloque de Columbia a été entièrement consacré au *Contrat social*. Sans qu'il y ait eu de thème particulièrement désigné dans l'étude de cette œuvre centrale de Rousseau, les participants au colloque ont néanmoins privilégié les thèmes du législateur, de la Volonté générale, du pouvoir et de la représentation, du bien commun, de la guerre et de la paix. Les textes qui figurent dans ce volume ont d'ailleurs été regroupés en fonction de ces thèmes.

Nous avons respecté, dans le protocole d'édition, le choix des auteurs dans leurs références aux éditions des œuvres de Rousseau, puisque ces références correspondent toutes aux éditions les mieux connues et les plus accessibles.

Le septième colloque de l'Association a eu lieu en mai 1989 à l'Université de Montréal. Il avait pour thème : Rousseau et la Révolution. Les actes de ce colloque constituent le troisième volume de la collection *Pensée libre*.

Guy Lafrance
Université d'Ottawa

PREFACE

This second volume of the *Pensée libre* series contains the proceedings of the Columbia Conference held on May 29, 30 and 31, 1987 in New York City. The Conference was sponsored by the North American Association for the Study of Jean-Jacques Rousseau.

This Conference, the sixth sponsored by the Association, was organized by Professor Hilail Gildin and Professor Howard Cell. The entire Conference was devoted to the study of the *Social Contract*. Although no specific theme was assigned for the study of this central work of Rousseau, the speakers focused their analyses on the following themes: The Legislator and the Law, the General Will, Power and Representation, War, Peace and the Common Good. The papers published in this volume are grouped together under these various headings.

The seventh Conference of the Association was held in May 1989 at the University of Montreal. The topic was: Rousseau and the French Revolution. The proceedings will be published in the third volume of the *Pensée libre* series.

Guy Lafrance
University of Ottawa